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 المستخلص

 في وجهوده الدمشقي البيطار بهجة محمد الشيخ:  عنوان تحت البحث جاء

 الأول الباب تناول وفهارس، وخاتمة، وبابين، مقدمة، من ويتكون والإصلاح، الدعوة

 وأشهر الدعوي، ونشاطه ورحلاته والعلمية، الشخصية وحياته وعصره، الشيخ بيئة

 صلب هو والذي الثاني، الباب في وبحثت ومصنفاته، وإنتاجه وتلامذته، وأقرانه شيوخه

 الدعوية وجهوده منه، الشيخ وموقف والإصلاح الدعوة مفهوم عن الرسالة،

 ركزت كما الصالح، السلف منهج عن الدفاع وفي والدعوة، العقيدة في والإصلاحية

 الإصلاحية جهوده وعن الناس، بين والإصلاح والإفتاء، التعليم في الشيخ جهود على

 لجهود استعراضي حين وكنت والأدب، اللغة وفي والزعماء، بالرؤساء علاقته في

 البحث اختتمت ثم ومناشطه، وتعليقاته بأقواله أستشهد والدعوية الإصلاحية الشيخ

 .إليها توصلت التي والتوصيات النتائج أهم تناولت بخاتمة
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  (Abstract) 

The thesis is titled as (Sheikh Mohammad Bahjat Albitar AI Dimashqi and his 

efforts in Calling to Allah and Reform, 1311 1396h) and it consists of an introduction 

,two chapters ,a conclusion and an index. Firstly, The first chapter deals with the 

profile of Sheikh AI Dimashqi which includes: his age , his personal and academic life, 

his travels, his activity in calling to Allah ,his well-known teachers 

(Sheikhs),companions and students .his production and his works .Then, I searched 

in The second chapter ,which is the core of the research, in the concept of advocacy 

and reform and his position ahead of it . Also I focused on his efforts in teaching and 

issuing Fatwa, reform among people, his reform efforts in his relationships with 

presidents and leaders also in language and literature. When I display his call and 

reform efforts, I mention his main sayings, reports and deeds. Finally, I ended my 

research with a conclusion dealt with the most important results and 

recommendations which I reach. 
 

 
 


